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 صادرات روغن خوراکی 
دوباره ممنوع شد

بخش نامه  تجارت  توسعه  سازمان 
روغــن خوراکی  ممنوعیت صــادرات 
را ابلاغ کرد. به گزارش ایلنا، ســازمان 
توســعه تجارت در نامــه ای به گمرک 
صادرات روغن خوراکی را که از حدود 
یک هفته پیش آزاد شــده بود، ممنوع 
کرد. در این نامه آمده اســت: با توجه 
انــواع روغن های  اینکــه واردات  بــه 
خام مشــمول ارز ترجیحــی 28هزارو 
500تومانی بــوده و تابع قیمت گذاری 
اســت،  توزیــع  شــبکه  در  عرضــه 
خواهشــمند است دســتور فرمایید از 
صادرات انواع روغن خوراکی ممانعت 

به عمل آید.

 واریز یک میلیونی 
به حساب بازنشستگان

به گــزارش ایلنا، هیئــت وزیران در 
جلســه ۱40۳/4/۳ به  پیشنهاد مشترک 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی و 
ســازمان برنامه و بودجه کشــور و به  
اســتناد اصل صدوسی وهشــتم قانون 
اساســی جمهوری اسلامی ایران و بند 
)ر( تبصــره )۶( و بند )د( تبصره )۱5( 
قانون بودجه ســال ۱40۳ کل کشــور 
تصویب کرد: ۱ – با توجه به لازم الاجرا 
 ۱40۳ ســال  بودجــه  قانــون  بــودن 
کل کشــور و تــا زمان ابــلاغ آیین نامه 
و  بازنشستگان  متناسب ســازی حقوق 
جداول مربوط بــه هر یک از گروه های 
بازنشســتگان بر اســاس قانون برنامه 
هفتم پیشرفت، ماهانه مبلغ ۱0 میلیون 
ریال بــه هر یــک از بازنشســتگان به  
صورت علی الحســاب از ابتدای ســال 
۱40۳ از طــرف صندوق بازنشســتگی 
ذی ربــط پرداخــت می شــود. 2 – بار 
مالی مربوط به بازنشســتگان کشوری، 
لشکری و صندوق بازنشستگی فولاد از 
محل بند )ر( تبصره )۶( قانون بودجه 
سال ۱40۳ کل کشور و بار مالی مربوط 
به بازنشستگان تأمین اجتماعی از محل 
بند )د( تبصــره )۱5( قانون یادشــده 
تأمین و پرداخت می شود. ۳ - سازمان 
برنامه و بودجه کشــور مکلف اســت 
درباره ابلاغ و تخصیص اعتبار از محل 
منابع یادشــده برای ماه های فروردین، 
اردیبهشــت و خرداد  اقــدام کند و هر 
یک از صندوق ها نیز موظف اند فورا به 
پرداخت مبلغ علی الحســاب سه ماهه 

یادشده اقدام کنند.

 وام نهضت ملی مسکن
 ۸۰۰ میلیون تومان می شود

در هجدهمین جلســه شورای  عالی 
مســکن در دولت ســیزدهم با افزایش 
سقف تسهیلات نهضت ملی مسکن در 
شــهرها به 800 میلیون تومان موافقت 
شــد. بــه گــزارش خبرنــگار اقتصادی 
خبرگزاری تسنیم، در هجدهمین جلسه 
شورای  عالی مســکن به ریاست محمد 
ریاســت جمهوری،  سرپرســت  مخبــر 
مهــرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی 
و دیگر اعضای دولت با افزایش ســقف 
تسهیلات نهضت ملی مسکن در شهرها 
بــه 800 میلیــون تومان موافقت شــد. 
متقاضیان نهضت ملی مسکن می توانند 
برای تســهیلات این بخش تا سقف 800 
میلیــون تومــان   دریافت کننــد که این 
سقف بعد از تصویب هیئت  عالی بانک 
مرکزی و ابلاغ قابلیــت اجرائی خواهد 
یافــت. پیش  از این ســقف تســهیلات 
نهضت ملی مســکن در شــهرها 550 

میلیون تومان تعیین شده بود.

 تفاهم نامه انتقال گاز  روسیه
 به ایران امضا شد

وزیر نفت گفت: امــروز تفاهم نامه 
انتقــال گاز از روســیه به ایــران امضا 
شــد که با توجه به پتانسیل های هر دو 
کشور در حوزه گاز اتفاق مهمی است. 
به  گزارش ایســنا، جــواد اوجی درباره 
جزئیات تفاهم نامه انتقال گاز از روسیه 
به ایران، اظهار کــرد: امروز یک اتفاق 
بزرگ و خوب برای کشور رقم خورد، در 
ملاقات هایی که شهید رئیسی با پوتین 
از مباحث مطرح شــده  داشــت، یکی 
موضــوع انتقال گاز روســیه بــه ایران 
بود که به ثمر نشســت و در ســه ماهه 
گذشــته همکاران ما در شــرکت ملی 
گاز با گس پروم روســیه این مذاکرات 
را انجــام دادند و خوشــبختانه امروز 
با حضور سرپرســت ریاست جمهوری 
شــاهد بودیم که تفاهم نامه انتقال گاز 
روســیه به ایران از طرف شرکت ملی 
گاز و شرکت گس پروم روسیه به امضا 

رسید.

سقف افزایش اجاره مسکن؛ فقط ۲۵ درصد
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن گفت که قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و 
اجاره بها حدود یک ماه گذشــته به تصویب رسید که بر اساس ماده ۷ این 
قانون، دولت مکلف شده تا در استان هایی که تورم بالای ۳0 درصد است، نرخ رشد 
اجاره بها را تعیین کند. نرخ اجاره بها بعد از جلسه امروز شورای  عالی مسکن تعیین 

خواهد شد که رقمی بین 25 تا ۳0 درصد در استان تهران است.
بــه گزارش ایلنا، ابوالفضل نوروزی، مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و 
شهرسازی، در تشریح جزئیات افتتاح ها و واگذاری ها در هجدهمین جلسه شورای  
عالی مســکن گفت: با عزمی که در دولت ســیزدهم شکل گرفت، هم اکنون بیش 
از دو میلیون و ۶00 هزار واحد مســکونی در مراحل مختلف ســاخت قرار دارد که 
ماهانه بخش زیادی از این واحدها تحویل متقاضیان واجد شرایط می شود. امروز 
نیز برنامه ریزی شــده است تا حدود ۶۶ هزار و ۷۹۱ واحد مسکونی افتتاح و بیش از 
50 هزار قطعه زمین به متقاضیان واگذار شــود. او توضیح داد: بیش از 50 درصد 
هزینه ســاخت یک واحد مســکونی هزینه زمین اســت که در این طرح به شکل 
اجاره ۹۹ ســاله به مردم واگذار می شود. همچنین علاوه بر تأمین و واگذاری زمین، 
آماده ســازی را نیز دولــت بر عهده دارد و بر فرایند ســاخت نظارت دارد. مدیرکل 
دفتر اقتصاد مسکن ادامه داد: در افتتاح ها و واگذاری های ششم تیرماه تقریبا همه 
استان ها به جز اســتان های تهران، سیستان و بلوچســتان و خراسان رضوی که در 

هفته ها و ماه های گذشته افتتاح های آنها انجام شد، مشمول هستند.

کشور به کارگاه مسکن سازی تبدیل شد
نــوروزی با تأکید بر اینکه فرایند ســاخت بیش از دو میلیــون و ۶00 هزار واحد 
مسکونی، کشــور را به کارگاه مسکن سازی تبدیل کرده است، گفت: برنامه ریزی ما 
چهارســاله بود و امید داشتیم تا در سال ســوم عملا مردم طعم خانه دارشدن را 
بچشــند. برنامه این بود تا پایان چهارساله دولت سیزدهم به بیش از یک میلیون 
متقاضی در شــهرها زمین واگذار شــود. همچنین بیش از یــک میلیون متقاضی 
در روســتاها نیز زمین دریافت کنند که دولت ســیزدهم سه ساله شد. او افزود: در 
روزهای باقی مانده دولت ســیزدهم تا اســتقرار دولت چهاردهم همکاران ما در 
سراسر کشــور در تلاشی مضاعف هســتند تا بتوانند به تعهدات این دولت جامه 
عمل بپوشــانند. نوروزی با بیان اینکه در جلسه هجدهم شورای  عالی مسکن در 
دولت ســیزدهم یکی از مواردی که بررسی می شود، سقف اجاره بهاست، توضیح 
داد: وزارت راه و شهرسازی در کنار ساخت وساز و اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
برای تنظیم بازار اجاره، تعیین سقف اجاره بها را در برنامه قرار داد تا با این کار هم 

حقوق مستأجران و هم موجران رعایت شود.

تعیین نرخ رشد اجاره بها در هجدهمین جلسه شورای  عالی مسکن
او ادامه داد: قانون ســاماندهی بازار زمین، مســکن و اجاره بها حدود یک ماه 
گذشته به تصویب رسید که بر  اســاس ماده ۷ این قانون، دولت مکلف شده تا در 
اســتان هایی که تورم بالای ۳0 درصد است، نرخ رشد اجاره بها را تعیین کند. نرخ 
اجاره بها بعد از جلســه امروز شورای  عالی مســکن تعیین خواهد شد که رقمی 
بین 25 تا ۳0 درصد در اســتان تهران است. مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن افزود: در 
قانون ضمانت های اجرائی برای رعایت نشدن سقف اجاره بها از طرف موجران در 
نظر گرفته شــده اســت. به عنوان نمونه یکی از ضمانت های اجرائی این است که 
اگر موجری اجاره را بیش از ســقف تعیین شده از مســتأجر دریافت کند، مستأجر 
می تواند تا پنج سال از موجر شکایت کند و موجر مکلف می شود تا مبلغ اضافی را 
به مستأجر بازگرداند. همچنین بیش از سه برابر اجاره بها در یک ماه، سبب جریمه 
موجر خواهد شــد و مبلغ جریمه باید به حساب دولت واریز شود. نوروزی گفت: 
در قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها، موضوع مشاوران املاک جدی 
است. مشاوران املاک طبق این قانون مکلف هستند تا قراردادهای اجاره یک واحد 
مســکونی را برای دو سال قبل بررسی کنند و بیش از سقف اجاره بهای تعیین شده 
نباشد. او تصریح کرد: در قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها تلاش شده 
اســت تا هم منافع موجران و هم منافع مســتأجران در نظر گرفته شود. در قانون 

برای موجرانی که قانون را رعایت می کنند، مشوق هایی در نظر گرفته شده است.

 چرا برای ایران
دوم، حفظ و ارتقای گنج های پنهان و آشــکار زمین و اسراف نکردن 
آنهــا به عنوان ثروت قابل ســرمایه گذاری مانند معادن، نفت، گاز و 

انرژی های تحت الارضی و استفاده از انرژی های تجدیدپذیر.
ســوم، ارتقــای آمادگــی دفاعی کشــور اعــم از تجهیــزات و 
فناوری هــای جدید نظامی و ارتقای روحیه شــجاعت و ایثار و میهن دوســتی 

مردم.
چهارم، ارتقــای فناوری در حد جهانی و کاربرد آن در زمینه تولید صنعتی، 
کشــاورزی و خدمات و هماوردی با دیگر کشورهای فناور پیشرفته و قرار گرفتن 

در زنجیره فناوری های نوین.
پنجم، سرمایه مردمی داشتن حکمرانی یعنی باور مردم به حرف حکمرانی، 

یعنی مردم حرف حکمرانی را طوعا بپذیرند و عمل کنند و نه کُرها.
به جــز مواردی خــاص در حال حاضر میهن ما فاقد این خصیصه هاســت و 

اینجاست که کلید واژه »برای ایران« مفهوم پیدا می کند.
بــه زندگی و ارتقــای واقعی و منطقی ایــران رأی می دهیم یا به خیالات و 

اوهام و واپس انگاری و خودبزرگ بینی؟

ترمزها را باید بکشیم 
اگر برنامه ریزی و اجرای هر کاری با امکان سنجی درست صورت  

گیرد، این ســقوط شیبش کمتر می شود؛ به ویژه اگر شاغلان عمده 
در بخش ســاختمان هــم ســامانی بیابند. بحث کشــیدن ترمز 
مهاجــرت و اقامت بدون مجوز افغان ها در ایران نیز در همین جا 
می تواند مطرح شود که در یکی، دو سال اخیر زنگ  خطرها زیاد شده است.

و اما مهم ترین ترمزها را در حوزه حیاتی تجاوز به محیط زیســت و منابع 
آب باید کشــید. همه نقطه ضعف توسعه در کشورمان ایران را می شناسیم: 
آب! بایــد ترمز اســتفاده  بی حســاب و کتاب از منابع آب زیرزمینی را کشــید. 
باید درهای اســتفاده از آن هزاران هزار چاه بدون مجوز را بســت. به همین 
ســادگی و راه اســتفاده از آب رودخانه های نحیف مــان را محدود کرد؛ زیرا 
همین رودخانه ها هســتند که ســفره های آب زیرزمینــی را تغذیه می کنند. 
می دانیم که تمام هیاهوی وحشــت مردم از فرونشســت زمین در سرتاســر 
کشــور از عواقب همین خشک شدن ســفره های آب است. عکس ترک های 
پل هــا و مســاجد تاریخی اصفهان و شــکاف هایی را که در وســط بیابان و 
صحرا کیلومترها دهان باز کرده اند  دیده ایم. همه نامشــان فرونشست است. 
می خواهیــد نام ترمزش را »ترمز فرونشســت« بگذاریم تا بهتر در خاطرمان 
بماند. در دشت های کشور همه به دنبال تغییر کاربری اراضی زراعی و باغی 
و شالی هستند تا بسازند و بفروشند. چه کسی می خواهد این ترمز را بکشد؟ 
تازه، ترمز کارخانجات پتروشــیمی و فولاد آب بر و آلوده ســاز نیز باید کشیده 
شود. خودروسازان ناکارآمدمان همین طور. باید بدانیم محیط زیست راحت 
ترمیم نمی شــود. سال ها طول می کشد تا دریاچه ها و تالاب های خشک شده 
به حیات بازگردند. بهتر اســت از ابتدای کارِ توســعه و گســترش فضایی با 

نیش  ترمز و هماهنگ حرکت کنیم.

Á   شما به نوعی یک ستاره فرهنگی و اجتماعی به حساب می آیید 
و تا به حال کسب وکارهای مختلفی را در فضای فرهنگی و اجتماعی 
راه اندازی کرده اید؛ از مجموعه سروش گرفته تا مدیریت شهر کتاب 
و...  اما  نتوانسته اید این موفقیت را در حوزه استارتاپ های اجتماعی 

بیاورید. دلیل این اتفاق چه می تواند باشد؟
در کل اســتارتاپ هایی که من وارد شدم، فقط »جاروب« شکست 
خورد؛ و گرنه فیدیبو که به ســر منزل مقصود رســید، شــنوتو کار 
خودش را به خوبی انجام می دهد و شــتاب دهنده میزوکار و... نیز 
کارشان را به درستی انجام داده اند. درباره »جاروب« هم یک مشکل 
بزرگ وجود داشت و آن  سرمایه گذاران بودند که همکاری نکردند. 
یک جمله معروفی کامو دارد که می گوید  »دولت شریک شوربختی 
است«؛ من اشتباه کردم که با نهادهای دولتی یا بهتر است بگوییم 
خصولتی شراکت کردم. ســرمایه گذار »جاروب« خود من بودم و 
بنیان گذار آن آقای نیک مرام . ایده ای بود که در شــتاب دهنده خود 
ما هم )میزوکار( مشغول فعالیت بود و  چون ایده بسیار درخشانی 
بود، از سوی شرکت »شناســا« مورد توجه قرار گرفت؛ به گونه ای 
 که نزدیک به یک ماه  و نیم مراحل ارزیابی آن را گذراندیم و شــب 
عید ســال ۱۳۹8 اولین راند سرمایه گذاری شرکت شناسا پرداخت 
شد. طبیعی است که وقتی اولین سرمایه گذاری پرداخت می شود، 
شــرکت جان تازه ای می گیرد و قرار شــد ســرمایه گذاران بعدی 
دعوت شــوند. در همین راستا، با شرکت ســرمایه گذاری »داوین« 
)زیرمجموعه بنیاد برکت( شــروع به مذاکره کردیم. داوین بسیار 
سخت »جاروب« را پذیرفت؛ علت آن هم این بود که در چارچوب 
سیاست های این شرکت قرار نداشــت. داوین برای سرمایه گذاری 
استارتاپ های صنایع خلاق را انتخاب کرده بود و این در حالی بود 
که جاروب در حوزه محیط زیســت کار می کرد. با وجود این، بعد 
از زمان طولانی این شــرکت پذیرفت که در جاروب سرمایه گذاری 
کنــد. در کنار آن، شــرکت »کران« هم وارد فرایند ســرمایه گذاری 
روی جاروب شــد. در نهایت قرار شد شرکت های داوین، شناسا و 
کران روی جاروب هم سرمایه گذاری کنند. هم سرمایه گذاری کردن 
یعنی هم به نســبت های وارد شــوند. تنظیم و امضــای قرارداد 
هم سرمایه گذاری تقریبا شش ماه طول کشید تا منعقد شد. در این 
شــرایط، جاروب به ۶0 هزار کاربر رسیده بود و به پول نیاز داشت. 
این عدد کمی نیست و جاروب در اوج خودش بود. امضای قرارداد 
هم سرمایه گذاری باعث شد من هم دیگر در جاروب سرمایه گذاری 
نکنم؛ چون به اندازه کافی به  عنوان مجموعه ای از استارتاپ های 
خــودم از آن حمایت کرده  بودم و به جای خوبی رســیده بود که 
وقتش بود دیگران در آن سرمایه گذاری کنند. امضای قرارداد هم 
بسیار طولانی شــده بود، بوروکراســی در این زمینه بسیار کشنده 
اســت. در حسن نیت سه هم سرمایه گذار شکی ندارم و در نهایت 
قرار داد ســرمایه گذاری بین داوین، شناسا و کران امضا  شد. فاجعه 
اصلی بعد از امضای این قرار داد رخ داد؛ یعنی از جایی به مشکل 
برخوردیم که هم سرمایه گذاران به تعهدات خودشان عمل نکردند. 
یک اســتارتاپی که دیگر یک پلتفرم شناخته شده جمع آوری زباله 
بود، در حال مذاکره با شهرداری استانبول بود، اما هم سرمایه گذاران 

همه چیز را به هم ریختند.
Á  دلیلش چه بود؟ 

یکــی از دلایلش کــه ما هیچ وقت قطعــی نفهمیدیم، مخالفت 
هیئت مدیره شناســا بود. هرچند داوین ســعی کــرده بود تصویر 
ذهنی مدیر شناســا در این زمینه را عوض کند، اما مؤثر واقع نشد. 
در واقع مدیر شناســا به عنوان یک شخص باعث شکست جاروب 
شــد. ســرمایه گذار وقتی تعهــدی می دهد و آن تعهــد را انجام 
نمی دهد، استارتاپ از بین می رود. البته الان آشفتگی های دیگری 
هم داریم و آن اینکه ســرمایه گذاران، سرمایه خود را به شکل وام 
وارد استارتاپ ها می کنند. این موضوع که می گویم ربطی به پروژه 
جاروب ندارد، ولی من الان دارم می بینم که ســرمایه گذاران چنین 

کاری می کنند و دیگر ریسک پذیر نیستند.
Á   شما که چنین شــرایطی را دیدید، چرا قرارداد را لغو نکردید و 

خودتان مجدد وارد سرمایه گذاری در جاروب نشدید؟
اولا  سرمایه من در هشت استارتاپ دیگر قرار داشت و من تعهداتی 
به استارتاپ هایم داشتم که تا سر ماه باید ۱.2 میلیارد تومان به آنها 
تزریــق می کردم؛ بنابراین دیگر نمی توانســتم روی جاروب دوباره 
سرمایه گذاری کنم.  جاروب را مانند فیدیبو در بغل دیگران گذاشته 
بودم که بزرگش کنند. من همیشه به زعم خودم استارتاپ خوبی 
را راه انــدازی کــرده ام و آدم های آن اســتارتاپ را انتخاب  کرده ام. 
در واقع من در انتخاب اســتارتاپ ها، پیشنهاددهندگان را انتخاب 
می کنم و بعد ایده آنها را بررســی می کنم. اسم این را می خواهید 
بگذارید سرمایه گذار فرشته یا هر چیز دیگر، ولی در نهایت من ایده 
را پــرورش می دهم و به مرحله اثبات  می رســانم و بعد برای آن 

سرمایه گذار جذب می کنم. طبیعی است تا زمانی که به قرارداد با 
سرمایه گذار جدید برسد، هزینه هایش را پرداخت می کنم، اما وقتی 
به قرارداد می رسد، یعنی لازم الاجرا بودن آن؛ بنابراین من از چرخه 
سرمایه گذاری استارتاپ خارج می شوم. شناسا یک سال تمام مدام 

این هفته و آن هفته می کرد که سرمایه را تزریق کند.
Á   آیا در قرارداد، بندی وجود نداشــت که اگر ســرمایه گذار به 

تعهداتش عمل نکرد باید چه راهی را در پیش بگیرید؟
علیه این نهادها نمی تــوان کار حقوقی کرد؛ چون اینها نهادهای 
برتر هســتند. بعد هم در تمام قراردادهایی که در دو سال اخیر با 
سرمایه گذاران دیده ام، این است که خودشان را در امن ترین شرایط 
قرار می دهند و شــما به عنوان یک استارتاپ چون پول لازم دارید، 
آن شــرایط را می پذیرید. در واقع بند هایــی در این قراردادها وجود 
دارد که ســرمایه گذار امکان شکایت را از شما می گیرد و شرایطی 
را در قرارداد برای شــما می گذارد که اگر هوشمند باشید شکایت 

نمی کنید؛ چون از طریق شکایت به جایی نمی رسید.
Á   الان جاروب در چه وضعیتی قرار دارد؛ چون آخرین خبر درباره 

آن این بود که فعلا فعالیت خودش را به تعویق انداخته است؟
الان آقای نیک مرام به عنوان مؤســس جاروب یک بازنگری در کل 
جاروب کرده و هیئــت جدیدی برای آن انتخاب کرده اســت. در 
حال حاضر »کران« که تنها ســرمایه گذار بخش خصوصی ما در 
جاروب بوده، همت کرده و گفته اســت  این ایده را دوست دارم و 
به ســرمایه گذاری روی آن ادامه می دهم. تا کنون هم این شرکت 
۱.2 میلیارد تومان روی آن ســرمایه گذاری کرده است. جاروب در 
ایــن مدت با اینکه به ۶0 هزار کاربر رســیده بود، به خاطر بد قولی 
ســرمایه گذارانش خیلی لطمه روحــی، روانــی و زمانی به من، 
مؤســس و تیم آن زد. جالب این اســت که بــه ما نمی گفتند که 
ســرمایه نمی آید، مدام امروز و فردا می کردند و می گفتند صبوری 
کنید هفته دیگر پــول می آید. اگر به ما می گفتند ســرمایه تزریق 
نمی شــود، تکلیف خودمان را مشــخص می کردیــم. این یکی از 

مواردی بود که سرمایه گذاران باعث شکست جاروب شدند.
Á  یعنی شما الان جاروب را یک پروژه تمام شده می بینید؟ 

برای من این طور نیســت؛ چون من دوباره جاروب را راه می اندازم. 
در واقع تصمیم دارم این اســتارتاپ را با کمک مؤسس آن، شرکت 
کران و یکی از پیمانکاران بــزرگ تهران دوباره راه  بیندازم. هرچند 
جاروب را به ســمت شکست بردند، ولی این ما هستیم که مجدد 
داریم آن را نجات می دهیم. جاروب نجات پیدا می کند و قطعا اگر 
در مرزهــای ایران نتواند کار کند، به خارج از مرزهای ایران خواهد 
رفت. همین الان با لبنان و عــراق صحبت هایی کردیم و آمادگی 
فعالیت جاروب در این کشــورها وجــود دارد. جاروب این توانایی 
را دارد کــه دوباره شــروع کند؛ چون زیرســاخت ها و نرم افزار آن 
وجود دارد. نرم افــزار جاروب یکی از مهم ترین نرم افزارهای بدون 
باگ حوزه جمع آوری زباله اســت که پنج ذی نفع را می بیند؛ یک 
داشبورد برای راننده دارد، یک داشبورد برای خود مدیریت جاروب 
دارد، داشبوردی برای منطقه شــهرداری دارد، یک داشبورد برای 

پیمانکار دارد و  داشبوردی هم برای کاربر دارد.
Á   شما امیدوارید که جاروب را برگردانید، ولی الان شهرداری وارد 

این حوزه شده و پلتفرمی هم معرفی کرده است. چقدر فکر می کنید 
در این شرایط بتوانید با این پلتفرم که سرمایه بزرگی هم پشت خود 

دارد، رقابت کنید؟
من خوشــحالم که »نوماند« تمام تجربه جاروب را در پیاده سازی 
نرم افزار خود استفاده کرده است. خودم تجربه استفاده از نوماند 
را ندارم و نمی دانم چه اشکالاتی دارد، اما گمان می کنم شهرداری 
به عنوان یک نهاد دولتی نمی تواند در اجرا موفق باشد، این را هم 
یک قانــون می دانم. دولت هیچ  وقت نمی تواند یک مجری خوب 

باشد.
Á   دقیقا ســؤالی که اینجا مطرح است، آن است که آیا ورود یک 

سیاست گذار به حوزه بخش خصوصی اتفاق درستی است؟ اینکه 
شــهرداری وارد رقابت با استارتاپ های شهری می شود در نهایت 

چه پیامد هایی دارد؟
الان  تجربه خوبی در مشهد داریم که توسط بخش خصوصی در 
حوزه پســماند در حال اجرا ست و ما هم با آنها در ارتباط هستیم. 
در تهران هم جاروب را داریم که البته ســرمایه گذار خواســت آن 
را شکســت بدهد، اما بنیان گذار و ســرمایه گذار اولیه آن را نجات 
می دهند. من این را یک قانون تجربه شده می دانم که دولت و نهاد 
عمومی نمی تواند مجری باشد. این اتفاق نه تنها در ایران بلکه در 
تمام دنیا افتاده اســت. الان شهرداری های استانبول، نجف، کربلا 
و...  کارها را در این زمینه  به بخش خصوصی داده اند و خودشــان 
وارد آن نشــده اند. در واقع شــهرداری در این شــهرها یک تجربه 
شکست خورده داشته و در نهایت کار را به بخش خصوصی واگذار 

کرده اند. اما در حوزه پسماند، امری است که می تواند سیاسی شود؛ 
همیشه نهاد تصمیم گیر می ترسد  آن را به بخش خصوصی واگذار 
کند و ســعی می کند به نوعی در آن دست داشته باشد و سهمی 

از آن بردارد.
Á   به جز جاروب، ما تجربه بیدود را هم داشتیم که در واقع به خاطر 

سیاست گذاری های شــهرداری با شکست مواجه شد. اساسا چرا 
شهرداری به نوعی وارد حوزه نوآوری شهری و اجتماعی می شود و 

کاری می کند که یک تجربه خوب با شکست مواجه شود؟
واقعــا نمی دانم، ولی از بیرون که نــگاه می کنم و تجربه جاهای 
دیگر را می بینم، این اســت که دولت تا می بیند بخش خصوصی 
یک کار خــوب راه اندازی کــرده، به تکاپو می افتــد که همان  کار 
را انجام دهد. بــرای نمونه، وقتی من فیدیبــو را راه اندازی کردم، 
صداوســیما رفت ســراغ اینکــه روی کتاب الکترونیــک کار کند. 
معاونت فناوری وزارت ارشــاد نمی دانست  فیدیبو را من حمایت 
می کنم و با من تماس گرفتند که شــما وقتی به نمایشــگاه کتاب 
فرانکفورت می رویــد، برای ما نمایندگــی E-BOOK را بگیرید و 
بیاورید؛ یعنی یک اشتهایی در دولت همیشه وجود دارد که وقتی 
بخش خصوصی در یک حوزه ای موفق می شود، بیاید و همان کار 
را انجام دهد. امکانات دارند، قدرت دارند، سرمایه  دارند و احتمالا 
فکر می کنند موفق می شــوند، اما شما یک مورد بگویید که دولت 
در حوزه  بخش خصوصی وارد شده و موفق شده است. من واقعا 
تا به حال یک مورد هم ندیده ام. نکته دوم این اســت که خیلی از 
نگاه ها در قانون گذاری امنیتی شده است. من این قدر امنیتی شدن 

را نمی فهمم.
Á  در این زمینه سیاست گذار از نظر شما باید چه کاری انجام دهد؟ 

باید بسترســازی کنند. دولت ها باید  بسترهای قانونی را برای پرواز 
بخش خصوصی آماده کنند و تسهیلات مالی برای تقویت بخش 
خصوصی در نظر بگیرند. از طرف دیگر، شــرایط ورود به بازارهای 
بین المللی را برای صادرات بخش خصوصی آماده کنند. همچنین 
قوانیــن داخلی را بــرای رفع موانع پیش پــای بخش خصوصی 
بهبود ببخشــند. ولی  ممکن اســت همه اینها  گفته شود و بالای 
یک قانونی هم بنویسند برای رفع موانع بخش خصوصی، اما در 
عمل کار درستی اتفاق نمی افتد. دو علت در این زمینه وجود دارد؛ 
یکی نگاه امنیتی اســت و یکی نگاه آدم هایی که تجربه ندارند، اما 
قانون می نویسند. بسیاری از نمایندگان مجلس تجربه مغازه داری 
را نداشته اند، ولی امروز درباره قوانین کشور بله و نه می گویند. باید 
چیزی در دی ان ای شــما باشد تا درباره آن تصمیم سازی کنید. اگر 
دولت ها در انجام کار بخش خصوصی موفق بودند، چرا زودتر از 
حمید و سعید محمدی به فکر راه اندازی دیجی کالا نیفتادند؟ مگر 
شهرداری فروشگاه های زنجیره ای شهروند  و تجربه رایتل را ندارد، 
چرا خرده فروشــی را زودتر از دیجی کالا راه  نینداختند؟ برای اینکه 
ایــن توانایی را در خودشــان نمی دیدند یا اگر هم می دیدند خیلی 
برایشان مهم نبود؛ چون مدیران دائم عوض می شدند و انگیزه ای 

برای این کار نداشتند.
Á   .در مورد نبود سرمایه گذار مناسب در این حوزه صحبت کردید 

این مورد چقدر می تواند در این زمینه  دخیل باشد؟ چراکه اساسا ما 
نهادهای بزرگ و مؤسسات بزرگ فرهنگی و اجتماعی هم نداریم 
که بتوانند در این حوزه که پرریســک تر است، سرمایه گذاری کنند. 
برای نمونه، الان بزرگ ترین نهاد فرهنگی از لحاظ دارایی، شعب و 
مخاطب، همین شهر کتاب است که فکر نمی کنم توان مالی داشته 

باشد روی موضوعات جدید سرمایه گذاری کند.
کامــلا درســت اســت. به طور کلی کســب وکارهای ســنتی در 
بیزینس هایی این چنینی وارد نمی شوند. اخیرا هم به این حوزه وارد 
شده اند و خوشحالیم از این بابت، اما موضوع فرهنگی و اجتماعی 
به نظر آنها اقتصادی نیست و کسب وکارهای اجتماعی به نظرشان 
درآمدساز نیســتند. بخش خصوصی ایران بسیار کمتر در بخش 
فرهنگ ســرمایه گذاری کرده و اگر هم در این زمینه سرمایه گذاری 
انجام داده ، بســیار کوچک و در حد نشر کتاب یا ساخت فیلم بوده 
است ، نه در حد راه اندازی یک پلتفرم . تنها پلتفرم بخش خصوصی 
که کهن ســال  هم هست، شــهر کتاب است. شــهر کتاب هم به 
حمایت از استارتاپ های فرهنگی روی آورده است؛ البته شهر کتاب 
آنلاین را هشت ســال پیش راه انداخته که مشغول پوست اندازی 
اســت، اگر باز هم دیگر سرمایه گذار همراهی کند. واقعیت قضیه 
این اســت که بخش خصوصی ما از فرهنگ روی خوشی ندیده و 
هم برایش اقتصاد فرهنگ اقتصادی قوی نیست و  هم پر از ریسک 
و خطر است. تغییر مدام مدیران و سخت گیری های زیاد، سرمایه 
بخش خصوصی را هدر می دهد. همین شرایط هم باعث می شود 
که بخش فرهنگ نه تنها وارد بخش ســنتی برای سرمایه گذاری 

نشود، بلکه وارد سرمایه گذاری در بخش تکنولوژی نیز نشود.

مهدی فیروزان در گفت وگو با »فن زی« از تجربیات کارش در حوزه نوآوری فرهنگی و اجتماعی می گوید

سرمایه گذار »جاروب« را زمین زد
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مهدی فیروزان  از آن مدیرانی اســت که با اینکه ســابقه ای طولانی در مدیریت بخش 
فرهنگی کشــور دارد، از مدیریت سروش گرفته تا کتاب فروشــی های زنجیره ای شهر 
کتاب،  شیفته کارآفرینی و سرمایه گذاری روی ایده های نو جوانان است. با اینکه بیرون 
از دنیای استارتاپ ها یک فوق ستاره فرهنگی و اجتماعی است، اما در همین اکوسیستم 
نوآوری هم توانســته قدم های بزرگی بردارد. او به نوعی پدر کتاب الکترونیکی فارسی 
با فیدیبو به حســاب می آید و در زمینه های دیگر فرهنگ نیز در اکوسیســتم استارتاپی 
دستی داشته؛ از  شــنوتو  گرفته تا  به خوان ، شــتاب دهنده میز وکار و سرمایه گذاری در 
Topredrs. با این حال، در گفت وگو با »فن زی« می توان فهمید که اســتارتاپ محبوب 
او »جاروب« اســت؛ استارتاپی که چند ماهی اســت کار خود را متوقف کرده . فیروزان 
دلیل اصلی شــرایط پیش آمده برای این اســتارتاپ را که به زعم خودش بسیار موفق 
بوده، سرمایه گذارانی می داند که به موقع و بر اساس بند های قراردادشان برای تزریق 

پول به این استارتاپ وارد عمل نشــدند و زیر قرارهایشان زدند. با این  حال، او در این 
گفت وگو می گوید کار جاروب آن قدر ارزشمند است که مجدد به عنوان یک سرمایه گذار 
با کمک بنیان گذار آن وارد می شود و آن را احیا می کند. او بزرگ ترین مشکل پا نگرفتن 
استارتاپ های شهری و اجتماعی در کشور را علاوه بر سیاست گذاری های اشتباه، نبود 
ســرمایه گذاران قوی در این حوزه می داند؛ چرا که معتقدند این کسب وکارها درآمدزا 
نیســتند و از طرف دیگر ریسک های بزرگی هم از ســمت دولت به خاطر داشتن نگاه 
امنیتی به ســمت  آنها سرازیر است. او خودش را سرمایه گذار سنتی اما بلند پروازانه ای 
می داند که وارد این حوزه شــده و تأکید می کند اگر باز هم گــروه جوانی را ببیند که از 
آنها و کارشان خوشش بیاید، روی آنها سرمایه گذاری می کند. با فیروزان درباره تجربه 
جــاروب و همچنین تجربه ســرمایه گذاری در حوزه شــهری و اجتماعی به گفت وگو 

نشستیم که در ادامه می خوانید.


